



XIII^e COLLOQUE INTERNATIONAL

L'enfant "fabriqué" : Quels défis pour les droits de l'enfant, son identité et ses origines?

29 et 30 novembre,
1^{er} décembre 2023

Sierre

HESTS - Haute Ecole et Ecole
Supérieure de Travail Social -
Bâtiment Bellevue Rte de la Plaine 2



Arthur et Audrey Kermalvezen ont choisi de fonder en 2018 l'association ORIGINES qui regroupe des donneurs, des parents ayant eu recours au don et des personnes conçues à l'aide d'un don, et qui est statutairement favorable aux techniques d'AMP et progressiste.

L'association ORIGINES, actuellement présidée par Arthur, regroupe des donneurs, des receveurs de dons de gamètes et des personnes issues de ces techniques reproductives. Elle rassemble aussi des personnes à la recherche de leurs origines non issues d'AMP ainsi que des sympathisants et réuni différents soutiens comme par exemple le Pr René Frydman ou le Pr Israël Nisand.

L'association ORIGINES est partenaire de l'association Collectif BAMP des usagers de l'AMP et ainsi qu'avec

l'association Mam'en solo qui regroupe des femmes célibataires ayant eu recours au don.

Nous sommes aussi en lien avec différents psychologues et psychanalystes spécialisés dans l'AMP et ses conséquences comme par exemple Rachel Flis-Trèves ou Mathilde Bouychou.

Michelle Cottier est professeure ordinaire à la Faculté de droit de l'Université de Genève depuis 2015 et Directrice du Centre d'étude, de technique et d'évaluation législatives (CETEL) depuis 2019. Ses domaines de spécialisation sont le droit de la famille, les droits de l'enfant, le droit comparé, la sociologie du droit, l'interdisciplinarité en droit et la perspective de genre en droit. A l'Université de Genève elle co-dirige actuellement un projet de recherche intitulé « Droit de la famille en temps de crise : inégalités d'accès à la justice numérique » (financé par le Fonds national suisse de la recherche scientifique dans le cadre du PNR 80). Michelle Cottier est co-éditrice de la revue « La pratique du droit de la famille FamPra.ch » et membre du groupe d'expert-e-s pour l'examen du droit de la filiation suisse mandaté par l'Office fédéral de la justice. Au niveau international elle est entre autres experte suisse au sein de « FL-EUR Family Law in Europe : Academic Network ».





Olga Khazova is a leading legal scholar in Russian and international family law, currently residing in Israel. She is affiliated with the Private Law Research Centre (Moscow) and is a Special Advisor to International NGO 'CHIP' (Geneva).

She holds Ph.D. from the same Institute and LL.M. from Cornell University Law School (USA). Olga is a member of the International Society of Family Law (ISFL) and a Fellow of the International Academy of Family Lawyers (IAFL). She was a member of an Expert Group of the HCCH on Parentage/Surrogacy (2016-2023). For two terms, Olga served as a member of the UN Committee on the Rights of the Child (2013-2021); she was a Vice-Chair of the Committee in 2017-18. In 2022, Olga was elected as a member of Academia Europaea. She is the author of Marriage and Divorce in Western Family Law, as well as of numerous scholarly articles and chapters published in Russia and abroad. Olga is a regular speaker

at international conferences, symposia, and workshops.

Karabo Ozah is the Director at the Centre for Child and a Lecturer in the Department of Private Law of the University of Pretoria in South Africa. The Centre for Child Law is an organisation that protects and promotes children's rights through research, advocacy and strategic litigation. Karabo holds an LLB; a Certificate in Advanced Labour Law; Certificate in Environmental Law, LLM in Child Law (cum laude) and LLM (Constitutional and Administrative Law) from the University of Pretoria. She serves on the Advisory Committee of the South African Law Reform Commission's Project 100D on Care of and Contact with Children (incorporating Family Dispute Resolution). Karabo was also a member of the Hague Expert Group on International Parentage and Surrogacy that is tasked with researching the possibility of a Hague treaty to regulate international parentage and surrogacy. Recently, Karabo chaired the Special Commission of the Hague Conference on Private International Law focusing on Inter-country Adoptions in 2022. Karabo also served as a member of the Advisory Committee for the UN Committee on the Rights of the Child's General Comment 26 on Children's Rights and the Environment with a special focus on Climate Change.





Elizabeth H. Aguilin-Pangalangan is Full Professor at the University of the Philippines (UP) College of Law and is the Philippines Representative for Children's Rights at the ASEAN Commission for the Promotion and Protection of Women and Children, (ASEAN Commission for Women and Children). She earned her undergraduate and law degrees from UP and her LL.M. from Harvard University. She drafted the Philippines State Periodic Report to the UN Committee on the Rights of the Child, 2017-2018. She has published extensively on child's rights.

Raquel Medina Plana est Professeure titulaire à la Faculté de Droit de l'Université Complutense de Madrid depuis 2006, où elle enseigne les cours de licence et de master dans les domaines de l'histoire du droit et de l'anthropologie Juridique. Sa carrière investigatrice se distingue par une approche visant à atteindre une perspective large et transdisciplinaire, avec une compréhension des études historiques et juridiques comme appartenant au domaine du droit et société, et donc avec un regard critique sur les approches dogmatiques sur le droit. Sa formation en Anthropologie Sociale et Culturelle, ainsi que des séjours de recherche dans des institutions du plus grand prestige académique, comme le Center for the Study of Law Society à l'Université de Californie à Berkeley, où elle a été professeure invitée, ont contribué à renforcer cette vocation transdisciplinaire, et à construire une vision ample sur le droit de famille. Depuis 2009, elle fait partie d'une équipe interdisciplinaire spécialisée dans les nouvelles configurations familiales, fortement consolidée et responsable de quatre projets de recherche R+D+i. Le dernier de ces projets, sous sa direction, a pour titre: Gouvernance reproductive en Espagne : Perspectives de/sur les enfants des familles ayant recours à PMA avec des donneurs de gamètes]. Il s'agit d'une recherche financée par le Gouvernement espagnol, ministère de Sciences et Innovation (2022/2025).



Katherine Wade is a Lecturer in Family Law at the University of Bristol, United Kingdom. Katherine's research is at the intersection of medical law, family law and children's rights. She is particularly interested in assisted reproduction from a children's rights perspective. She has published on identity rights, surrogacy and gamete donation in leading journals. She is Principal Investigator on a project called Children's Voices in Surrogacy Law, which collects and analyses the views of children on surrogacy law reform, with a view to influencing domestic and international law and policy reform.

Géraldine Mathieu : Docteure en sciences juridiques de l'UNamur (Le secret des origines en droit de la filiation, Kluwer, 2014), Géraldine Mathieu est professeure à la faculté de droit de l'UNamur où elle dispense les cours de droit de la famille et de droit de la jeunesse. Elle enseigne également l'histoire et la philosophie des droits de l'enfant dans le Master de spécialisation en approche interdisciplinaire des droits de l'enfant.



Elle dirige, au sein du centre de recherche Vulnérabilités & Sociétés de l'UNamur, l'Unité « Droits de l'enfant » et préside, avec le Professeur Yves-Henri Leleu (ULiège), l'association Famille & Droit qui réunit l'ensemble des professeurs de droit de la famille des universités francophones de Belgique. Elle est également membre du Centre interdisciplinaire des droits de l'enfant et, de 2014 à 2019, elle a travaillé pour Défense des Enfants International Belgique (DEI Belgique) en tant qu'experte en droits de l'enfant.



Ankie Vandekerckhove est juriste et criminologue (Univ Gand) et s'est toujours engagée dans le domaine des droits de l'enfant et droits humains, par exemple en tant que chercheuse au Centre aux Droits de l'Enfant (Univ. Gand), comme première commissaire aux droits de l'enfant dans la Communauté Flamande en Belgique, comme consultant indépendante pour Unicef, le Conseil de l'Europe ou l'UE, comme employée dans le service publique Kind en Gezin (Enfant et Famille) etc.

Aujourd'hui, elle coordonne le 'Afstammingscentrum', le centre de filiation visant à soutenir toute personne ayant des questions de recherche à propos de leur origine (par exemple des personnes adoptées ou des personnes issues de PMA).

Muriel Crettol est co-fondatrice de l'Association « Sur terre via donneur.se ». Il s'agit d'une Association Suisse romande, fondée par des personnes conçues via insémination artificielle avec donneur (IAD).



Cette Association est destinée aux personnes issues d'un don ainsi qu'aux « parents-receveurs » qui ont eu recours à ce procédé.

Elle s'adresse également aux donneurs et à toutes personnes intéressées par ce sujet.

Faire un don de sperme n'est pas un acte anodin. Grâce à la volonté des parents d'avoir un enfant ainsi qu'au donneur, les personnes nées via IAD existent sur terre. Cependant, le sujet est délicat et complexe, souvent alourdi par le poids du secret et par les questionnements sur cette personne inconnue qui constitue la moitié de leur ADN et la pièce manquante du puzzle de leur origine .

En effet, depuis 1974, il y a, en moyenne chaque année, 250 enfants nés grâce à l'IAD en Suisse ! Ce qui revient à environ 12'000 enfants en 2022 (chiffre officiel via cliniques suisses mais le chiffre est bien supérieur avec les démarches de PMA avec donneur ou donneuse faites par des Suisses à l'étranger) ! Ce sujet étant très tabou dans les années 70 et même encore pour certains de nos jours, de nombreuses personnes nées grâce à un don ne sont toujours pas au courant de leur mode de conception.



Mein Name ist **Sarah Ineichen**, Präsidentin von Back to the Roots Ich bin 42 Jahre alt und Mutter von 3 Kinder im Alter von 17, 14 und 11 Jahren alt. Seit 20 Jahren diplomierte Hebamme, habe lange in der Gebärdabteilung in Luzern gearbeitet und einige Jahre ein Geburtshaus in Genf geleitet. Ich bin adoptiert aus Sri Lanka und habe im Jahr 2018 den Verein Back to the Roots für adoptierte Personen auf Herkunftssuche gegründet. Ich bin Mitglied der Geschäftsleitung und bin verantwortlich für das Beratungs- und Unterstützungsangebot für adoptierte Personen aus Sri Lanka, welches von Bund und Kantonen finanziert wird.

Philipp Weber

Karin Hostettler Studium der Philosophie und Gender Studies, Dissertation in Gender Studies
Seit 2018 wissenschaftliche Mitarbeiterin beim Bundesamt für Gesundheit (BAG) im Fachbereich Fortpflanzungsmedizin.

Le Docteur **Nicolas Vulliemoz** s'est spécialisé en gynécologie et obstétrique après avoir passé deux ans à l'université de Columbia en tant que chercheur post-doctoral chargé d'étudier l'effet neuroendocrinien du stress sur le cycle menstruel. Il a obtenu sa sous-spécialité en médecine de la reproduction à l'Université d'Oxford (Royaume-Uni) après avoir suivi le programme du RCOG. Il a dirigé l'unité de médecine de la fertilité et d'endocrinologie gynécologique à l'hôpital universitaire de Lausanne (CHUV) de 2015 à juin 2022. Depuis juillet 2022, il a rejoint un centre privé de PMA (CPMA Lausanne) qui représente le plus grand centre de PMA en Suisse. Il est actuellement le directeur médical du CPMA.



Macarena Fatio, avocate au barreau du Chili, au bénéfice d'un D.E.A. à la Faculté de droit de l'Université de Genève, juriste, est la Directrice de l'Association Espace A à Genève depuis mars 2017. Après huit ans d'expérience en tant qu'avocat dans des études au Chili, Mme Fatio a déménagé en Suisse suite à son mariage. Son parcours professionnel varié et riche, au sein d'une étude d'avocat, de l'Université de Genève et dans une banque privée de la place, en plus de ses activités en tant que bénévole dans plusieurs associations, s'est montré très utile au moment de rejoindre Espace A.

Dr Sharon Pettle is a Consultant Clinical Psychologist & Systemic Family Psychotherapist who has more than twenty years' experience working with Donor Conception & Surrogacy [DC&S] including conducting applied research. She is the Founder & Clinical Director of the Centre for Individual and Family Identity [cifi-cic.org], a dedicated therapeutic service for DC young people, DC adults, Donors, Surrogates and their respective families. CIFI provides training for professionals in the psychological and relational ramifications of ART, particularly 3rd & 4th party reproduction, consults to lawyers, and prepares Expert Witness reports where DC&S are a feature in Court Proceedings.



Maud de Boer-Buquicchio began her career at the European Commission of Human Rights as a legal case manager. Between 1972 and 1977 she was a legal adviser in the Private Office of the Secretary General of the Council of Europe. She continued her career at the European Commission of Human Rights (Research and external relations) and was elected Deputy Registrar of the European Court of Human Rights in 1998.

In June 2002, Maud de Boer-Buquicchio was elected Deputy Secretary General of the Council of Europe by the Parliamentary Assembly of the Council of Europe. She was the first time a woman to be elected to this post. In June 2007, she was re-elected for a second 5-year term, which ended in September 2012.

In May 2014 she was appointed by the UN Human Rights Council as the United Nations Special Rapporteur on the sale of children, child prostitution and child pornography. In 2017 she was renewed for a second 3-year term as UN Special Rapporteur on the sale and sexual exploitation of children, including child prostitution, child pornography and other child abuse material, which ended in May 2020.

Throughout her successive mandates, she has been a steady and determined advocate of gender equality and the promotion of children's rights, in particular their protection of children against all forms of violence.

In the Council of Europe, she spearheaded three key Conventions: the Convention on action against trafficking in human beings, the Convention on the protection of children from sexual exploitation and sexual abuse and the Convention on preventing and combating violence against women and domestic violence.

Her function as UN Special Rapporteur articulated around country visits and thematic surveys, addressing root causes and remedies on issues such as online abuse of children, illegal adoption, commercial surrogacy as well as sale and sexual exploitation of children in sports.

David Smolin is Professor of Law and Director, Center for Children, Law, and Ethics, at Cumberland School of Law, Samford University. He has served as an independent expert for the Hague Conference on Private International Law (HCCH) on intercountry adoption issues and has served as an external expert for the International Social Service on issues related to children's rights, adoption, and surrogacy. He is a member of the core expert group that developed the Verona Principles on international standards for surrogacy. He serves as a special advisor for the Swiss NGO Child Identity Protection (CHIP). He also serves on the Ethics Committee at Children's (Hospital) of Alabama.



Véronique Eckert est infirmière en soins généraux avec une spécialisation en soins intensifs
Elle est également enseignante en soins infirmiers avec une licence FAPSE (Uni Genève)
Elle s'est formée en tant que conseillère en santé sexuelle en réalisant un DAS en santé sexuelle et un CAS en sexologie (Uni Genève), a réalisé une formation en sexoanalyse (Denise Medico) ainsi qu'une formation en thérapie de couple (Robert Neuburger)

Christian Nanchen est chef du Service cantonal de la jeunesse depuis 2011. Il est titulaire d'une Licence en droit, d'un Master en Administration publique. Il a dirigé depuis 1997 l'Office cantonal de la protection de l'enfant et a assumé depuis 2001 la fonction d'adjoint au Service cantonal de la jeunesse. Il a aussi œuvré durant 13 années dans le domaine de l'animation socio-culturelle, en qualité de responsable du secteur Jeunesse auprès du centre de loisirs / culture de Sierre.

Dans les médias, il a été administrateur délégué de la télévision régionale valaisanne Canal 9 pendant 4 ans. Conseiller communal à Sierre, il a assumé durant 7 années les dicastères de la Sécurité, de la Culture, de la Jeunesse et de l'Intégration.

De mai 2008 à mai 2011, il a été Président de la Conférence suisse des responsables cantonaux

de la protection de l'enfance et de l'aide à la jeunesse (CPEAJ) qui a obtenu depuis le 1er juillet 2011 le statut de conférence technique de la CDAS.



Mia Dambach is an Australian trained lawyer with over 20 years experience of working on children's rights. Starting her career as a children's lawyer in Sydney, she moved to Switzerland, where she has had the opportunity to provide technical support through evaluation missions; mostly on behalf of UNICEF, in Cambodia, Denmark, Egypt, Ghana, Ivory

Coast, Morocco, Sudan, Ukraine and Viet Nam, legislative reviews; and training in over 20 countries focusing on alternative care, adoption and surrogacy. She has contributed to reforms in international standards through this technical assistance as well as comparative research on illegal adoptions, search for origins, risks of financial contributions, kafalah and was an expert to the HCCH WG on illicit adoption practices and WG on parentage/surrogacy. She has successfully led multiple international inter-agency initiatives including three massive open online courses (MOOCs) that have reached over 50,000 participants. In 2020 she co-founded Child Identity Protection as its Executive Director, an international NGO who focuses on ensuring that children's identity rights are protected worldwide.

Nicole Langenegger Roux est Directrice de la Haute Ecole et Ecole Supérieure de Travail Social (HES-SO Valais) et Vice-présidente de la Conférence des hautes écoles spécialisées suisses de travail social (SASSA). Titulaire d'un Master en psychologie et d'un Master of Public Administration, elle a travaillé plusieurs années à l'analyse et au développement de politiques sociales dans les domaines des violences domestiques, de l'égalité femme-homme, de la coordination des politiques familiales et des droits de l'enfant. Elle est active depuis de nombreuses années sur des projets liés aux droits de l'enfant. Elle a également participé à l'élaboration d'une loi cantonale sur les violences domestiques et au développement d'un dispositif d'évaluation et de gestion des risques. Elle est active depuis de nombreuses années sur des projets liés aux droits de l'enfant. Elle a mis en place de nombreux colloques et séminaires destinés aux professionnel-le-s de ces



champs d'action. Auparavant, elle a également été active dans des institutions liées au handicap et à l'enfance.



Zoe Moody (Ph.D) est professeure à la Haute école pédagogique du Valais (HEP-VS) et collaboratrice scientifique au Centre interfacultaire en droits de l'enfant de l'Université de Genève. Ses activités de recherche et d'enseignement mobilisent des apports disciplinaires principalement issus de la psychologie sociale, des sciences de l'éducation et de la sociologie de l'enfance (Childhood studies) et les ancrent dans le champ d'études interdisciplinaires en droits de l'enfant. Les enjeux éthiques relatifs à la position des enfants comme acteurs-sujets et non simples objets de recherche sont aussi au cœur de ses réflexions et développements méthodologiques. Zoe Moody est actuellement présidente de la Société suisse pour la recherche en éducation et coordinatrice adjointe du réseau Research on Children's Rights in Education Network(25) de la Conférence européenne sur la recherche en éducation (ECER) et siège au sein du Conseil de la European Educational Research Association (EERA). Elle est également membre de la Direction de la Collection Exploration (Peter Lang) et de la rédaction du Journal of Participatory Research Methods et de la Revue suisse des sciences de l'éducation.

Maude Louviot est titulaire d'un Doctorat en Sciences de l'éducation et d'un Master Interdisciplinaire en Droits de l'Enfant de l'Université de Genève. Elle travaille en tant qu'adjointe scientifique à la Haute Ecole et Ecole Supérieure de Travail Social de la HES-SO Valais-Wallis.

Ses champs de recherche et d'enseignement sont à l'intersection entre les sciences

de l'éducation, les études en droits de l'enfant et les *childhood studies*, favorisant des approches inter- et transdisciplinaires. Ses travaux portent sur l'éducation aux droits de l'enfant, la participation des enfants et l'innovation pédagogique.

Elle s'est plus récemment intéressée à des thèmes comme le racisme, le logement social ou les politiques d'intégration.



Gaëlle Aeby is an associate professor at the School of Social Work HES-SO Valais-Wallis. She is the head of the interdisciplinary research axis “Ages and intergenerational relationships”. She obtained a PhD in social sciences from the University of Lausanne in 2015. For the past fifteen years, she has been developing a scientific program focusing on family and intergenerational dynamics from a life-course perspective, looking at family policies and the social institutions that frame them with interdisciplinary research designs combining qualitative and quantitative methods. Her areas of expertise include: social policies and families; intergenerational relationships (support, solidarity, conflict, violence); youth and the transition to adulthood; child protection (children’s participation) and residential/foster care; family transitions and critical events; personal networks; sociology of family law.



Phillip D. Jaffé is a psychologist, professor at the University of Geneva and co-founder-director (2008-19) of the Center for Children’s Rights Studies. In 2018 in New York, he was elected, and reelected in 2022, to the United Nations Committee on the Rights of the Child. Beyond the traditional duties required of a top university - teaching, research, «publish or perish»- his academic vision has always been to serve the civil society as a science partitioner.

Özlem Lakatos is a Scientific Collaborator at the Center for Children's Rights Studies of the University of Geneva, where she has been working alongside Prof. Philip D. Jaffé, a Member of the United Nations Committee on the Rights of the Child (UNCRC). Since 2019, she has also been pursuing a PhD. in Social Sciences at the Institute of Gender Studies of the University of Geneva. Her thesis is entitled “Universal category, specific rights? From the rights of the child to the rights of "girls" at the United Nations (1989-2019)”





Yann Colliou is the head of the Terre des hommes Foundation Access to Justice Programme. He coordinates the development of the programme at international level and leads a team of regional specialists. He is an expert on children rights and has been strongly engaged in global advocacy on justice with children.

He holds a PhD and an LLM, he has over 30 years of experience in the fields of humanitarian aid and development aid, particularly in the areas of child protection, juvenile justice, gender justice and prevention of violence against children. He has been guiding more specifically his work and publications on customary justice in developing countries, supervising research and the implementation of activities in this field in Africa and the Middle East.



HES-SO Valais-Wallis
Route de la Plaine 2 – 3960 Sierre

colloque-enfance-hests@hevs.ch

